
V Soběslavi 21.10.2018
Mt 23,1-12

Proti farizeům – nám

1. čtení: Mt 22,34-40 … On mu řekl: "`Miluj Hospodina, Boha svého, celým svým srdcem, celou svou duší 
a celou svou myslí.´ To je největší a první přikázání. Druhé je mu podobné: `Miluj svého bližního jako sám 
sebe.´ Na těch dvou přikázáních spočívá celý Zákon i Proroci."

kázání: Mt 23,1-12 … Svazují těžká břemena a nakládají je lidem na ramena, ale sami se jich nechtějí 
dotknout ani prstem. …
Bratři a sestry,
to sou ale lumpové ti farizejové. Hrůza. A jak jim to ten Ježíš nandal. A to jsem četl jenom začátek. Ono to 
ještě pokračuje. Doporučuju ke čtení. Říká jim: pokrytci, cedíte komára a spolknete velblouda, slepí 
vůdcové, synové pekla, obílené hroby, plemeno zmijí. 10:0 pro Ježíše. A kdo stojí na straně Ježíše? My. A 
kdo sou ti farizeové dneska? ? Tušíte? Myslím, že víte, víme. Docela přesně. Takže... 10:0 pro nás. Jo a 
máme vyhráno. Zase jsme ti dobří. Sláva. Samozřejmě...díky Bohu. Amen.

Já vím, že víte. Skoro vždycky to tak dělám. Řeknu něco, co je úplná blbost a jakože je konec a pak to 
přivedu na pravou míru. Jenže zrovna v téhle Ježíšově řeči je to ještě trochu jinak. Ježíš tu mluví ostře. 
Hodně ostře. Přesně tak ostře, abychom na tu jeho ostrost přistoupili, jakoby se postavili po jeho boku a taky
to těm farizejskejm nandali. Abychom se rozohnili a nenáviděli je a nebo se jim posmívali, jací to jsou 
troubové. Namyšlení, namistrovaní duchovní frajírci, kteří sou úplně mimo. A dosaďte si koho chcete, dle 
libosti. Taky mám pár adeptů. A až pak učiňte to Aha … proč to ten Ježíš v evangeliu říká? Proč to mám číst 
v roce 2018 onějakých farizejích po kterých už neštěkne pes? Proč to mám číst já? Protože Já. Aha, ono je to
o mně. Ježíš tu vede 10:0..nade mnou. 

Farizeové a zákoníci. Bratři a sestry, někteří z nás to myslíme s Pánem Bohem vážně. Hodně vážně. Já taky. 
Snažím se. Někteří z vás se snažíte víc než já. Hledáme Boha, hledáme jeho vůli, čteme bibli a modlíme se. 
Opravdově. A přece se nikdo z nás nemůže měřit s farizei. Nemáme šanci. Ti to s Pánem Bohem mysleli 
vážně. Smrtelně vážně. Celý svůj život tomu zasvětili. A ne někde v klášteře ale mezi lidma. Žili mezi lidma,
poctivě pracovali, byli ženatí a měli děti a k tomu všemu to brali s Pánem Bohem vážně. Ze všech sil. Každý
den. Proto se s nimi Ježíš baví a bere je taky vážně. Proto mu stojí za všechen ten čas a námahu. Proto je 
respektuje. Vždyť nám říká: Proto čiňte a zachovávejte všechno, co vám řeknou; … ale podle jejich skutků 
nejednejte: neboť oni mluví a nečiní.Tak co se stalo špatně? Proč jim Ježíš říká pokrytci? 

Oni mluví a nečiní. Svazují těžká břemena a nakládají je lidem na ramena, ale sami se jich nechtějí dotknout
ani prstem. Jakože kážou vodu a pijou víno? Ne, to ne. Oni kázali vodu a pili vodu. Oni činili. Mnohem víc 
než my. Oni kázali nezabiješ..a nezabíjeli. Oni kázali nepokradeš a nekradli. Oni kázali modli se a pracuj...a 
modlili se a pracovali. Oni kázali zbožnost..a byli zbožní. Tak co teda bylo špatně? Doprčic..vždyť ve svých 
světlých duchovních chvílích já tohle všechno vlastně taky chcu. Chcu kázat i činit, chcu být zbožný, modlit 
se a pracovat...já chcu být farizeus. Tak co bylo špatně? Tak co je špatně?

Tři věci. Kdo by chtěl svůj život zachránit, ztratí jej (Matouš 16:25). Varujte se konat skutky spravedlnosti 
před lidmi, jim na odiv. (Matouš 6,1) Kdo svého bratra zatracuje, propadne ohnivému peklu. (Matouš 5:22). 

Takže vlastně jenom jedna věc. Pýcha. Největší hřích vůči Bohu. Vlastně takový základ každého hříchu. 
Taková maminka každého hříchu. Pýcha. Ještě má sestru. Zbabělost. Ale ta se farizeů netýkala. O té někdy 
jindy. Farizeové nebyli zbabělí. Je ohrožovala pýcha.  I když není pýcha vlastně převlečený strach? Starch o 
sebe samého?

Znáte desatero Božích přikázání? Doufám, že jo. Prosím, znejte ho. Naučte se ho nazpaměť a učte se ho žít. 
Může Vám zachránit život. A může ho zachránit i těm, které milujete. Prosím, učte se a znejte desatero 
Božích přikázání. Těch přikázání je deset. 

Tak jedno vyberme. Které? To je jasné. Nesesmilníš. Až když jde osex, je to zajímavé. Takže nesesmilníš. 



Nebudeš nevěrný. Nebo obráceně. Budeš věrný. Verný manžel, věrná manželka. Nevyspíš se s cizí, s cizím. 
A nerovedeš se. To spolu docela často souvisí. Nedělej to. Zničíš si život a zničíš ho svým blízkým. Vtloukej
si to do hlavy a uč se to. Nesesmilníš. A farizeové? Ti správní? Nesesmilnili. Byli to věrní manželé.

A teď ty tři věci. Kdo by chtěl svůj život zachránit, ztratí jej. Věrnost jako vstupenka do nebe. Teď už mě 
musíš mít rád, když jsem věrný. Já. A přitom jde o ty druhé. O tvoji ženu, o tvoje děti. Ne o tvůj věčný život 
v nebi. Cílem víry není aby ses dostal do nebe. Tam se dostaneš. To už zařídil Ježíš. Cílem je, aby to tady na 
světě pro ty druhé bylo víc jako v nebi. Nebo alespoň aby to nebylo takové peklo. Pýcha jako pocit před 
Bohem, že já pán ty pán. Pýcha..a nebo strach? Že mě vlastně Bože nemáš rád...

Zadruhé. Varujte se konat skutky spravedlnosti před lidmi, jim na odiv. Nechlub se. Jaký jsi frajer, že jsi 
věrný manžel. A možná, že to vydržíš, že to zvládneš a doopravdy svou ženu nepodvedeš. Díky Bohu. Ale 
co ta pýcha? Že jsi lepší než ostatní? Pýcha..a nebo strach? Že nejsi dost dobrý?

Za třetí. Kdo svého bratra zatracuje, propadne ohnivému peklu. A tohle je asi to nejhorší, k čemu vedou ty 
dvě předchozí. Nejenom, že si začneš myslet, že seš frajer, a že se tím začneš chlubit. Ale začneš zatracovat 
ty, kteří to nezvládli. A že je koho. A to je přesně to břemeno, které svazuješ a nakládáš na ostatní a ani 
prstem ho nepomáháš nést … pýcha...a zase strach?

V tomhle mají výhodi ti z nás, kteří to už podělali a prošli si pokáním...a další veliké nebezpečí úpro ty z 
nás, kteří ne..kteří neví, co jim má odpustit Bůh, protože nic špatného neudělali..a začnou si to brát za cenu.

Zachovávejte všechno, co vám řeknou..jo..dál platí nesesmilníš nezabiješ nepokradeš..ale když už jo..jdi a 
nes to s ním. Nezlehčuj to..vražda je vražda..a měla sis to uvědomit před tím..ale ponesu to s Tebou.

Kdykoli se začneš soustředit na to, abys ty byl ten správnej, seš mimo. Cílem víry je: Miluj Hospodina, 
Boha svého, celým svým srdcem, celou svou duší a celou svou myslí.´ a `Miluj svého bližního jako sám 
sebe.´ Na těch dvou přikázáních spočívá celý Zákon i Proroci.
Víš, co je to nejlepší, cos kdy udělal? Nevíš? To je dobře.440,1+4
Amen


